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Jaja,	dat	was	het	dan!	Ons	jaar	als	
redactiecommissie	van	de	Koeieletters...	
Dankzij	jullie	hebben	we	weer	een	paar	
prachtige	edities	kunnen	uitbrengen	
met	de	meest	mooie	verslagen	van	de	
vele	avonturen	die	dit	jaar	beleefd	zijn	
bij	de	Veefokkers.	Wij	als	commissie	
hebben	genoten	van	het	achter	de	broek	
zitten	van	mensen	die	hun	stukje	niet	
inleverden,	van	het	lippenstiftkusjes	
drukken	op	de	enveloppen,	van	het	suffe	
ziekenhuisvoedsel	van	het	UMC,	van	
de	spellingsfouten	uit	artikelen	filteren,	
van	het	klagen	om	foto’s	met	te	slechte	
kwaliteit	en	van	het	maken	van	onze	ei-
gen	commissiefoto’s	in	vage	outfits	met	
ongehoorzame	dieren.	In	deze	laatste	
editie	(huilhuil)	kan	je	onder	andere	
lezen	over	het	klauwbekapweekend,	
het	fantastische	symposium	‘Genetics’,	
meerdere	excursies,	en	daarnaast	zorgt	
Omroep	Max	weer	voor	vermaak.	Kijk	
ook	absoluut	even	naar	de	quotes	van	
deze	keer,	er	staan	er	weer	een	paar	
extreem	belachelijke	tussen.	 
Hans	heeft	ook	voor	deze	laatste	editie	
weer	een	prachtige	foto	weten	te	maken,	

nu	van	biologische	melkgeiten.	
Van	dit	soort	bedrijven	zijn	er	maar	
een	paar	in	Nederland,	al	komen	er	wel	
steeds	meer	bij.	Deze	bedrijven	hebben	
dus	maar	gezellig	een	vereniging	
opgericht,	te	weten	‘De	Groene	Geit’.	
Neem	vooral	eens	een	kijkje	op	hun	
heerlijke	site.	Het	geitenras	wat	
gehouden	wordt	is	voornamelijk	Saanen.	
De	geiten	zijn	relatief	groot	en	wit,	eten	
vooral	gras	en	mais	en	geven	ongeveer	
900	liter	per	jaar.	Een	geitenhouderij	
is	biologisch	als	de	geiten	ten	minste	
de	hele	zomer	buiten	in	de	wei	kunnen	
lopen	en	daarnaast	mag	antibiotica	niet	
preventief	worden	toegepast.	Alsjeblieft,	
wat	leuke	geitenfeiten!	Wij	zijn	er	klaar	
mee,	en	alhoewel	het	erg	mooi	weer	
was	op	de	dag	van	deze	foto	waren	we	in	
tegenstelling	tot	de	biogeiten	te	lui	om	
de	wei	in	te	gaan	dus	bleven	we	lekker	
op	de	bank	hangen	in	onze	geliefde	
Veefokkerskamer,	want	wie	wil	daar	nou	
weg!	Doei	en	de	groetjes	van	de	
Redactiecommissie!	

Fleur	Schipstra

Redactioneel
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Het	nieuwe	collegejaar	is	alweer	even	
begonnen	en	dat	hebben	wij	gemerkt.	De	
drukte	keerde	terug	op	het	Androclus	na	
een	gezellige,	rustige,	intens	hete	zomer.	
Dat	is	toch	wel	een	kenmerk	waar	iedereen	
deze	zomer	aan	zal	herinneren,	de	extreme	
hitte.	De	veefokkerskamer	bleef	angstvallig	
leeg	gedurende	deze	periode	aangezien	
onze	leden	koelere	plekken	opzochten.	
Gelukkig	is	het	ondertussen	weer	herfst	
in	ons	normaal	koude	kikkerlandje,	dus	
stroomt	de	kamer	weer	vol.

Naast	dat	de	kamer	weer	vol	stroomde,	
deed	de	veterinaire	agenda	dat	ook	weer	
als	vanouds.	Deze	stond	vol	met	nieuwe	
activiteiten	en	de	activiteiten	werden	over-
spoeld	met	nieuwe	gezichten.	Deze	nieuwe	
gezichten	hebben	er	voor	gezorgd	dat	ons	
ledenbestand	weer	flink	is	gegroeid.	Voor	
onze	nieuwe	leden	zal	deze	Koeieletters	
de	eerste	zijn	die	bij	hen	op	de	deurmat	
valt.	Ik	zou	zeggen	geniet	ervan	en	hopelijk	
zien	wij	jullie	nog	vaak	in	de	kamer!	Want	
tussen	al	dat	harde	studeren	door,	moet	er	
ook	genoeg	ontspannen	worden.

Een	nieuw	jaar	betekent	een	nieuwe	frisse	
start	en	zo	ook	voor	onze	vereniging.	Dit	
zal	mijn	laatste	voorzitterswoord	aan	jullie	
zijn.	Op	het	moment	van	lezen,	hebben	
wij	namelijk	als	bestuur	afscheid	van	jullie	
genomen	om	zo	plaats	te	maken	voor	onze	
zes	toppers.	Wij	hebben	er	alle	vertrouwen	
in	dat	zij	weer	leerzame	en	mooie	lezingen	
en	excursies	voor	jullie	gaan	organiseren.	
Maar	in	deze	editie	kunnen	jullie	nog	
even	samen	met	ons	terugkijken	op	de	
laatste	activiteiten	van	ons	bestuursjaar.	
Wij	hebben	genoten	van	ons	bestuursjaar	
en	hopelijk	jullie	ook.	Ik	wil	jullie	dan	ook	
namens	mijn	hele	bestuur	bedanken	voor	
dit	mooie	jaar!

Met	VEEterinaire	groet,

Lenneke	Heerts

e.t.	Voorzitter	der	Veterinaire	Vee	Fokkers	
Club	“De	Uithof”

Voorzitterswoord
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Dierennieuws
Wij	hebben	heel	goed	nieuws!	Voor	wie	
het	nog	niet	gehoord	heeft	op	de	ALV,	op	
vrijdag	5	oktober	hebben	wij	samen	met	
Dick	Scholten	Yvon	drachtig	gescand	op	
44	dagen.	Dit	was	de	eerste	keer	dat	zij	
geïnsemineerd	is,	dus	het	was	gewoon	in	
één	keer	raak!	Nu	hopen	dat	de	dracht	
voor	de	rest	goed	verloopt	zodat	wij	in	mei	
een	nieuw	lid	aan	onze	veestapel	kunnen	
toevoegen.

Nog	meer	goed	nieuws!	Van	onze	zwart-
blesooien	zijn	er	al	2	drachtig	gescand.	
De	andere	2	zijn	eind	september	bij	de	
ram	geweest,	dus	daar	zullen	wij	pas	later	
uitspraak	over	kunnen	doen.	Zoals	het	er	
nu	uit	ziet	heeft	Lennardus	zijn	taak	dus	
goed	volbracht.	Begin	volgend	jaar	zullen	
er	weer	mooie	zwartbles	lammetjes	op	de	
Tolakker	rond	springen.

Bij	Pauline	en	Ninke-Maike	gaat	het	
allemaal	zijn	gangetje.	Deze	dames	zijn	
rustig	aan	lekker	groot	en	dik	aan	het	
worden.	Zoveel	vlekken	erop	zaten	toen	
zij	nog	biggetjes	waren,	zo	slecht	zijn	ze	
nu	zichtbaar.	Echter	zijn	ze	wel	een	stuk	
donkerder/oranje,	dus	ze	zijn	nog	steeds	
prima	te	herkennen	in	het	strohok	tussen	
de	andere	varkens.	Binnenkort	zullen	ook	
zij	de	leeftijd	bereiken	om	geïnsemineerd	
te	worden.	Het	nieuwe	bestuur	zal	ervoor	
zorgen	dat	zij	dan	geïnsemineerd	worden	
met	Duroc	sperma.
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Aftreedrede
Geachte	honorairleden,
Geachte	medebestuursleden,
Geachte	f.t.-bestuursleden,
Geachte	leden	der	Veterinaire	Vee	Fokkers	
Club	“De	Uithof”,
Beste	vrienden,

Stond	ik	hier	een	jaar	geleden	nog	vol	
spanning	mijn	bestuur	aan	jullie	voor	
te	stellen,	sta	ik	hier	nu	om	afscheid	te	
nemen.	Voor	mij	staan	namelijk	alweer	6	
nieuwe	toppers	klaar	die	staan	te	popelen	
om	te	beginnen.	Maar	voordat	wij	het	
stokje	gaan	overdragen	neem	ik	jullie	nog	
graag	mee	door	het	afgelopen	jaar.	Een	
druk,	gezellig	en	fantastisch	jaar,	een	jaar	
om	te	koesteren.

Het	afgelopen	jaar	was	er	natuurlijk	één	
activiteit	die	iedereen	zijn	hele	studen-
tentijd	met	zich	mee	zal	dragen.	Ik	heb	
het	natuurlijk	over	het	lustrum.	Als	30e	
bestuur	van	onze	mooie	vereniging	hadden	
wij	de	eer	om	het	lustrumbestuur	te	zijn.	
De	lustrumcommissie	“Spektakel”	heeft	
haar	uiterste	best	gedaan	om	er	een	spec-
taculaire	week	van	te	maken.	En	dat	was	
het!	Laurens,	Bastiaan,	Marline,	Thomas,	
Sascha	en	Sanne	bedankt	voor	al	jullie	
harde	werken	en	bedankt	voor	de	
geweldige	week	die	we	hebben	gehad.	Ik,	
en	ik	denk	ook	mijn	bestuursgenoten	
zullen	deze	week	met	een	geweldige	
receptie,	een	spektaculaire	cantus	en	een	
knallende	eindfeest	nooit	meer	vergeten.	
Of	in	ieder	geval	dat	wat	wij	er	nog	van	
weten.	Maar	ook	vooral	de	extra	‘vijfde’	
dag	van	het	lustrum	met	de	

rioolverstopping	en	het	uren	flessen	
inleveren	bij	de	Jumbo.	Ik	kan	wel	zeggen,	
en	ik	hoop	dat	ik	ook	namens	iedereen	
spreek	die	deze	week	mee	heeft	mogen	
maken,	dat	wij	deze	voor	altijd	zullen	
koesteren.

Echter	bestond	ons	jaar	natuurlijk	niet	
alleen	uit	het	lustrum.	De	agenda	stond	
ook	weer	bomvol	met	verschillende	andere	
activiteiten.	Met	het	feit	dat	de	decentrale	
selectie	verdwenen	is,	was	men	bang	dat	
er	te	weinig	studenten	zouden	komen	
met	interesse	voor	de	richting	landbouw-
huisdieren.	Dit	zou	ook	betekenen	dat	het	
animo	voor	onze	activiteiten	zou	afnemen.	
Het	afgelopen	jaar	hebben	wij	daarom	
extra	ons	best	gedaan	om	de	studenten	
enthousiast	te	maken	voor	onze	mooie	
sector.	Aan	het	aantal	nieuwe	leden	en	de	
nieuwe	gezichten	op	onze	activiteiten	te	
zien,	hoeven	wij	ons	er	voorlopig	nog	geen	
zorgen	over	te	maken.	

Natuurlijk	hadden	wij	onszelf	als	bestuur	
enkele	doelen	gesteld	voor	dit	jaar.	Waar	
wij	het	al	snel	over	eens	waren,	is	dat	
kwaliteit	boven	kwantiteit	gaat.	Dit	hebben	
wij	geprobeerd	te	bewerkstelligen	met	een	
mini-symposium.	Het	mini-symposium	was	
een	geslaagde	avond	en	wij	hopen	dat	het	
komende	bestuur	hiermee	door	zal	gaan.	
Maar	ook	de	vaste	activiteiten	zoals	de	
BLE,	de	beurs,	het	symposium	en	de	intro-
ductie	waren	geslaagd.	Wij	hebben	er	als	
bestuur	van	genoten	en	hopelijk	jullie	ook.
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Aftreedrede
Daarnaast	hielden	wij	als	bestuur	ook	van	
gezelligheid.	Vandaar	dat	wij	dit	jaar	zowel	
een	kerstborrel	als	een	nieuwjaarsborrel	
hebben	gehouden,	een	gewoon-om-
dat-het-kanborrel	hebben	georganiseerd,	
op	elke	externe	receptie	aanwezig	zijn	ge-
weest	en	de	koelkast	altijd	gevuld	hadden	
met	bier.	Want	naast	al	dat	harde	stude-
ren,	moet	er	ook	tijd	gemaakt	worden	voor	
ontspanning.

Ik	kijk	terug	op	een	fantastisch	jaar	die	ik	
niet	had	willen	missen.	Je	maakt	veel	mee	
in	zo’n	jaar	waar	je	ook	heel	veel	van	leert.	
Maar	dit	jaar	was	niet	hetzelfde	geweest	
als	ik	ze	niet	samen	met	deze	vijf	mensen	
naast	mij	had	gedaan.	Door	deze	gekke,	
chaotische	groep	werd	er	het	hele	jaar	

gelachen,	gefeest	en	als	het	moest,	keihard	
gewerkt.	Stijn,	Ninke-Maike,	Peter,	Max	en	
Pauline,	bedankt!	Hopelijk	gaan	wij	de	
ouderweekendjes	nog	afmaken	die	dit	jaar	
niet	zijn	gelukt.	Onze	tijd	zit	erop	en	het	
enige	wat	wij	nu	nog	kunnen	doen	is	deze	
koesteren.	Enjo,	Nick,	Miranda,	Ramon,	
Susanne	en	Sarah,	jullie	tijd	is	bijna	
begonnen.	Ik	wil	jullie	heel	veel	succes	
wensen,	maar	ook	vooral	veel	plezier.	
Geniet	ervan	en	maak	er	een	fantastisch	
jaar	van!

Een	veterinair,	een	veterinair,

Een	veefokker,	een	veefokker.

Lenneke	Heerts
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Boerenbloed
Hallo	veefokkers,	mijn	naam	is	Bart	Bok-
kers,	21	jaar	oud	en	ben	net	begonnen	met	
mijn	eerste	jaar	hier	op	de	prachtige	studie	
diergeneeskunde.	Ik	woon	nu	net	als	vele	
anderen	nu	sinds	kort	hier	in	Utrecht	maar	
ben	in	het	weekend	hier	zeker	niet	te	
vinden.	Ik	ben	geboren	en	getogen	in	een	
klein	dorpje	in	het	epicentrum	van	de	ach-
terhoek	genaamd	Mariënvelde.	Ik	woon	
daar	op	een	oud	melkveebedrijf	dat	helaas	
al	18	jaar	geleden	is	gestopt.	Mijn	vader	
had	daar	ongeveer	60	melkbeesten	en	
een	klein	beetje	jongvee.	Ik	vind	het	heel	
jammer	dat	hij	is	gestopt	omdat	ik	achteraf	
het	bedrijf	graag	had	overgenomen	maar	
anderzijds	ook	blij	ben	dat	het	zo	gelopen	
is.	Nu	zit	ik	hier	op	de	studie	diergenees-
kunde	en	dat	had	ik	anders	misschien	
nooit	overwogen.

Iets	anders	dat	ik	ook	nooit	zou	hebben	
gedaan	als	dat	niet	gebeurd	zou	zijn	is	het	
fokken	van	schapen.	

Nadat	mijn	vader	gestopt	is	met	boeren	

bleef	de	stal	staan	en	werd	voor	een	deel	
verhuurd	aan	een	hobby	schapenboer.	Hier	
ben	ik	in	mijn	jeugd	mee	opgegroeid	en	
daardoor	ook	besmet	met	deze	
prachtige	hobby.	Toen	ik	12	werd	stopte	hij	
met	het	fokken	van	schapen	en	heeft	hij	
het	stokje	min	of	meer	aan	mij	overgedra-
gen	in	de	vorm	van	2	jonge	zwart	bles	
ooien.	Al	snel	groeide	dit	in	6	jaar	tijd	uit	
tot	een	misschien	wel	al	een	klein	fok-
bedrijf	met	op	het	toppunt	ongeveer	35	
ooien	en	60	lammeren.	In	die	6	jaar	heb	ik	
ook	andere	schapenrassen	aangeschaft	om	
mijn	koppel	te	verbreden	maar	ook	om	te	
kijken	welk	ras	mij	het	best	beviel.	Naast	
de	grote	koppel	Zwartblessen	had	ik	op	dat	
moment	ook	(boeren)Texelaars	en	
Swifters.	
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Boerenbloed
Een	van	de	grote	fouten	die	ik	heb	
gemaakt	is	het	aanschaffen	van	die	andere	
schapen.	Zonder	dat	ik	het	door	had	bracht	
ik	nieuwe	ziektes	in	mijn	toen	nog	
“gezonde	koppel”.	Verschillende	ooien	
kregen	steeds	vaker	last	van	rot	kreupel	
en	zwoeger.	Daarnaast	nam	de	wormre-
sistentie	ook	steeds	meer	toe	waardoor	ik	
na	6	jaar	fokken	uiteindelijk	de	hele	koppel	
weg	heb	gedaan	om	het	jaar	erna	met	een	
nieuwe	“schone”	koppel	te	beginnen.	
Dit	is	nu	2	jaar	geleden.	Ik	ben	toen	
begonnen	met	twee	nieuwe	rassen,	
namelijk	het	bonte	schaap	en	Kerryhills.	
Aangezien	ik	nu	met	diergeneeskunde	ben	
begonnen	moet	ik	ook	van	deze	koppel	
afscheid	nemen	en	ben	dus	nu	ook	bezig	
met	het	verkopen	van	alles.

Dit	was	in	het	kort	hoe	ik	mijn	jeugd	heb	
doorgebracht	met	dit	niet	alledaagse	
bijbaantje.	Heb	je	nog	vragen	of	wil	je	er	
graag	nog	meer	over	weten,	schroom	dan	
niet	om	het	te	vragen.	Ik	ben	net	zoals	
jullie	regelmatig	te	vinden	in	de	
Veefokkerskamer!

Groeten	Bart	Bokkers	
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In	2006	besloot	Geert	van	der	Kaa	het	wat	
rustiger	aan	te	gaan	doen.	Hij	besloot	te	
stoppen	met	zijn	paprikakwekerij	en	wilde	
zich	focussen	op	zijn	hobby:	kippen	
houden.	In	2006	was	het	Chaams	Hoen	
een	zeldzaam	ras	in	Nederland,	maar	
dankzij	Geert	is	de	populatie	weer	
gegroeid.	Hij	is	daarmee	de	enige	in	
Nederland	die	op	deze	schaal	het	Chaams	
Hoen	houdt.	Het	bedrijf	is	aangesloten	bij	
het	Slowfood	Foundation.	Dat	houdt	in	dat	
hij	zijn	dieren	houdt	naar	een	good,	clean	
en	fair	voedselsysteem.	Bij	dit	systeem	
hoort	dat	de	kippen	gesloten	geslacht	
worden;	de	kip	moet	vooraf	minimaal	
acht	uur	vasten,	wordt	verdoofd	d.m.v.	
een	elektrisch	schokje	en	wordt	verbloed	
door	een	mestteek	in	de	bek	waarmee	de	
halsslagader	wordt	door	gesneden.	Verder	
wordt	de	kip	dan	ontdaan	van	de	veren	en	
darmstelsel	en	gaat	daarna	enkele	dagen	
de	koeling	in	zodat	het	kan	afsterven.	
Deze	methode	zorgt	ervoor	dat	de	
karkassen	beter	en	langer	houdbaar	

blijven,	ook	zorgen	enzymen	er	tijdens	het	
afsterven	voor	dat	de	malse	vleessmaak	
behouden	blijft.	Het	vlees	wordt	aan	huis	
verkocht	of	exclusief	aan	restaurants,	
bijvoorbeeld	in	het	rijksmuseum.	Voor	de	
rest	heeft	van	der	Kaa	ook	nog	kippen	van	
het	ras	het	Noord-Hollands	Hoen,	de	
Kraaikop	en	de	Brabanter.	Deze	kippen	
lopen	gedurende	hun	leven	fijn	in	de	
aanwezige	boomgaard.	De	cyclus	van	de	
slachtkippen	zijn	25	tot	27	weken,	daarna	
worden	ze	door	van	der	Kaa	zelf	geslacht.	
Op	deze	manier	slacht	hij	ongeveer	300	
tot	400	kippen	per	week.	Ook	worden	
de	hanen	aangehouden	en	op	dezelfde	
manier	gehouden	als	de	hennen.	Na	een	
rondleiding	over	zijn	bedrijf,	gingen	we	
de	boomgaard	in.	Hier	mochten	we	naast	
het	spotten	van	de	kippen,	ook	heerlijk	
proeven	van	al	het	fruit	wat	nog	aan	de	
bomen	hing.

Ninke-Maike	van	de	Water

Walnoothoeve
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Quotes
S. Hebbelinck: “Het is 
net een verdunningsef-
fect” L. De Jager: “Dat 

heb jij ook, iedereen 
die naast je loopt lijkt 

dunner”.

L. Heerts: “Het glijdt 
niet als het nat is”.

N. van de Water: “Ik 
zweet me helemaal de 
tering, ik ben helemaal 
nat tussen m’n benen”.

Nick van B. tegen 
Peter van L:’’Doe je 

mond maar open, dan 
spuit ik ‘m helemaal 

vol!’’

L. Heerts: “Auw, het 
papier snee in mijn 

snee”. P. van der Loos: 
“Dat moet kut zijn…”.

•A. Hoff: “Hé, zit niet aan 

mijn gat”. J. van der Lelij: 

“Nou, maar ik hou gewoon 

van friemelen”.
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T. van Alphen en R. van 
der Ende: Vegetarische 
kipburger bij de Mac. 

“Een wat klinische 
incapabele pluimvee 

burger”. 

M. Kerckhoffs: “Ik ben 
het actiefst als ik lig”.

T. van Dijk: “Anton spoot echt 
helemaal over mijn gezicht 
heen”. D. Wijnia: “O ja, ik 
vond dat juist wel lekker”.

Quotes



Product en bestelinformatie: 
NML health B.V., Weesp | Tel: 0294 455 666 | Fax: 0294 - 430830

THE NATURAL POWER OF HONEY

Zalf met honing, essentiële oliën 

en cardiospermumextract

• Vertrouwd product, wetenschappelijk onderbouwd

• Honingenzymen zijn zuiverend en verzachtend

• Indien nodig afdekken met een wondgaasje

• Verkrijgbaar in verpakkingen van 10g, 30g en 180g
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Klauwbekapweekend
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Klauwbekapweekend
Zaterdag	15	september	begon	het	
klauwbekapweekend.	Met	een	gezellige	
groep	van	10	veefokkers	kwamen	we	‘s	
ochtends	aan	op	het	melkveebedrijf	van	
Hans	Lenferink	in	Agelo,	waar	hij	110	
koeien	melkt	met	2	Lely	A4	robots.	Koen	
Damink	van	Damink	Agrarische	Dienstver-
lening	kwam	het	erf	opgereden	
met	een	vrachtwagen,	waarop	2	luxe	KVK	
bekapboxen	stonden.	Hiervan	werd	er	1	op	
de	grond	getakeld	voorin	de	stal,	waarna	
de	eerste	koe	bekapt	kon	worden.	Nadat	
de	koe	de	box	inliep,	werd	de	box	omhoog	
gelift	en	alle	4	de	poten	tegelijk	opgetild.	
De	koe	hing	dus	in	de	box.	Met	deze	box	
werken	ze	vaak	met	2	klauwbekappers	
tegelijk,	zo	kunnen	ze	efficiënt	en	snel	veel	
koeien	op	een	dag	bekappen.	Koen	begon	
te	bekappen,	en	ondertussen	vertelde	hij	
ons	een	beetje	wat	hij	deed	en	waarom.	
Vervolgens	konden	wij	om	de	beurt	een	
klauw	doen,	hierbij	kregen	we	verdere	
uitleg	en	hulp.Na	de	lunch	en	een	kleine	
rondleiding	over	het	bedrijf,	bekapten	
we	nog	wat	koeien.	Aan	het	einde	van	de	
middag	vertrokken	we	richting	het	huis	
van	Stijn	in	Vriezenveen,	onze	slaapplek.	‘s	
Avonds	hebben	we	hier	lekker	
gebarbecued.	Stijn	demonstreerde	even	
het	plaatjesdraaien,	iets	wat	voor	
sommigen	van	ons	totaal	onbekend	was.	
Natuurlijk	stond	de	radio	de	rest	van	de	
avond	afgestemd	op	de	95.9	FM;	de	
plaatselijke	piratencombinatie	die	dit	
weekend	draaide.

Na	een	lekker	gebakken	eitje	
zondagochtend,	vertrokken	we	richting	
Okkenbroek.	Hier	melkt	Martijn	Alferink	70	
koeien	met	2	BouMatic	robots.	
Klauwbekapper	Maik	begeleidde	ons	met	
zijn	eigen	WOPA	klauwbekapbox.	Ook	
hadden	we	zelf	de	box	van	de	ULP	mee,	
dus	vandaag	bekapten	we	met	2	boxen.	Dit	
was	toch	wel	even	wat	anders	dan	de	luxe	
waar	we	de	vorige	dag	mee	gewerkt	
hadden,	maar	ook	hier	hebben	we	ons	
goed	vermaakt	en	veel	
geleerd.	We	zijn	dit	weekend	goed	
verzorgd	(zoals	we	gewend	zijn	bij	de	
veefokkers)	door	de	boeren	en	de	commis-
sie,	alles	was	weer	top	geregeld!

Carmen	Brummelhuis



20
20

Spoedlezing ‘‘Afrikaanse 
varkenspest’’
Op	13	september	in	België	is	bij	2	dode	
zwijnen	in	de	provincie	Etalle	
Afrikaanse	Varkenspest	geconstateerd.	
Genoeg	reden	om	zowel	België	als	
Nederland	in	rep	en	roer	te	zetten	en	
voor	angsten	in	de	varkenssector	te	
zorgen.	Op	17	september	werd	door	
de	Veefokkers	een	spoedlezing	over	
Afrikaanse	varkenspest	(AVP)	gegeven	
om	ons	geheugen	op	te	frissen	over	AVP	
en	op	de	hoogte	te	zijn	van	de	situatie.	
De	lezing	werd	gegeven	door	Hugo	de	
Groot.	De	lezing	bestond	uit	een	opfris-
ser	over	het	virus	zelf	met	de	transmissie	
en	uitingsvormen,	de	wetgeving	en	waar	
we	nu	staan.	

AVP	is	een	dsDNA	virus.	Het	virus	is	ook	
complex	en	groot	met	een	enveloppe	
en	zeer	stabiel	in	zijn	omgeving.	Het	is	
zeer	resistent	tegen	zowel	hoge	als	lage	
pH	en	in	voedsel	tot	wel	70	graden.	
De	belangrijkste	transmissieroutes	zijn	
via	materiaal,	direct	contact,	indirect	
contact,	besmet	voer	en	de	zachte	teek	
(alleen	in	(sub)tropische	gebieden).	Een	
hoop	mensen	zijn	benieuwd	naar	wat	de	
precieze	oorzaak	is	van	de	besmetting	
van	de	Vlaamse	zwijnen.	AVP	is	al	even	
in	oost-Europa	aanwezig	en	de	oorzaak	
van	de	spreiding	wordt	nu	
gespeculeerd	op	materiaal	of	arbeids-
krachten	uit	oost-Europa,	echter	is	hier-
van	niets	bewezen.	Wel	is	met	de	situatie	
van	nu	extra	voorzichtigheid	zeker	geen	
overbodige	maatregel.	

De	varkensdichtheid	is	in	Nederland	het	
hoogst	in	Brabant,	noord-Limburg	en	
Gelderland.	Daarnaast	zijn	er	maar	2	
gebieden	in	Nederland	waar	wilde	
zwijnen	mogen	lopen,	namelijk	de	hoge	
Veluwe	en	een	natuurgebied	bij	Roer-
mond.	In	deze	gebieden	wordt	ook	het	
bloed	van	doodgeschoten	zwijnen	ge-
controleerd	op	AVP	en	KVP	door	jagers.	
Afhankelijk	van	de	virulentie	van	het	vi-
rus	is	de	incubatietijd	2-10	dagen	waarbij	
acute	symptomen	kunnen	bestaan	uit:	
hoge	koorts,	braken,	diarree,	cyanose/
roodverkleuring	van	de	huid,	zwakte,	
hoesten	en	sterven.	In	ernstige	gevallen	
kan	er	zelfs	sprake	zijn	van	100%	
mortaliteit.	

AVP	is	een	aangifteplichtige		en	
bestrijdingsplichtige	ziekte	en	iedere	
verdenking	dient	gemeld	te	worden	bij	
de	NVWA.	Ook	in	de	Wet	Dieren	staan	
AVP	en	KVP	vermeld	als	aangifteplichtige	
ziekten	en	hebben	ook	allebei	een	eigen	
beleidsdraaiboek	wanneer	er	sprake	is	
van	een	verdenking.	Het	beleidsdraai-
boek	is	opgebouwd	uit	3	verschillende	
fasen:	de	aandachtsfase,	de	
verdenkingsfase	en	de	crisisfase.	
Momenteel	verkeert	Nederland	in	de	
aandachtsfase,	aangezien	er	(nog)	geen	
verdenking	van	AVP	is	in	Nederland,	
maar	wel	bij	onze	buren,	wat	betekent	
dat	er	een	crisissituatie	kan	dreigen.	



21
21

Spoedlezing ‘‘Afrikaanse 
varkenspest’’

Mocht	het	wel	zo	zijn	dat	AVP	uitbreekt,	
vindt	er	regionalisatie	plaats	en	een	72	uur	
standstill	(vervoersverbod).	Alle	bedrijven	
die	binnen	een	straal	van	1km	van	het	
besmette	bedrijf	liggen,	zullen	preventief	
worden	geruimd.	In	het	geval	van	KVP	zou	
er	nog	noodvaccinatie	plaatsvinden,	alleen	
is	er	voor	AVP	geen	vaccin.	
Uiteraard	hoopt	iedereen	dat	een	uitbraak	
van	AVP	de	Nederlandse	varkenssector	
bespaard	blijft.	Zodoende	waren	wij	weer	
bijgepraat	over	AVP	en	werd	de	lezing	
afgesloten	met	een	vragenrondje	en	een	
bedankje	aan	Hugo.	Na	deze	informatieve	
lezing	konden	wij	weer	naar	huis	gaan,	vol	
nieuwe	informatie	en	gedachten	over	de	
Afrikaanse	varkenspest.	

Anouk	Kersten
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Beste	Veefokkers,
Mijn	naam	is	Enjo	Olthof,	24	jaar	gele-
den	geboren	in	Alphen	a/d	Rijn	en	later	
opgegroeid	in	Appingedam,	een	dorp	in	
de	provincie	Groningen.	Stiekem	toch	nog	
14	jaar	in	Alphen	a/d	Rijn	gewoond,	maar	
de	bloedlijn	die	mijn	ouders	mij	hebben	
meegegeven	maken	het	toch	dat	ik	mij	een	
“echte”	Groninger	voel.	Eenmaal	in	deze	
mooie	provincie	gesetteld	te	zijn,	ben	ik	
aan	het	werk	gegaan	als	postbode.	Al	snel	
bleek	dit	toch	niet	echt	mijn	ding	te	zijn	en	
heb	ik	aangeklopt	bij	een	melkveehouder	
waar	ik	tot	op	de	dag	van	vandaag	met	
veel	plezier	aan	het	werk	ben.	Hier	is	dan	
ook	de	affiniteit	met	de	sector	ontstaan,	
evenals	het	idee	om	voor	de	opleiding	
diergeneeskunde	te	kiezen.	Naast	de	werk-
zaamheden	op	de	boerderij	vind	ik	het	ook	
leuk	om	mee	te	lopen	op	koeien	keuringen	
en	zeker	de	jaarlijkse	Groninger	Rundvee	
Show	mag	daarin	niet	missen.
Verder	ben	ik	op	dit	moment	net	
begonnen	met	mijn	master	landbouw-
huisdieren	en	zal	dan	ook	de	komende	3	
jaar	nog	rond	hobbelen	op	deze	mooie	
faculteit.	Om	als	een	“echte”	Groninger	
een	kort	verhaal	niet	langer	te	maken	
wil	ik	graag	afsluiten	met	het	feit	dat	ik	
super	veel	zin	heb	om	mij	komend	jaar	als	
voorzitter	in	te	zetten	voor	deze	mooie	
vereniging.	

Hoi	lieve	Veefokkers!	
Ik	ben	Miranda	van	Schie,	21	lentes	jong	
en	woon	op	een	melkveebedrijf	in	het	
mooiste	dorpje	wat	de	provincie	Utrecht	
rijk	is,	Polsbroek.		Wij	melken	ongeveer	
tachtig	koeien	en	de	melk	wordt	verwerkt	
tot	kaas	wat	wij	onder	andere	verkopen	in	
ons	eigen	winkeltje.	Van	jongs	af	aan	loop	
ik	al	tussen	de	koeien	en	andere	dieren	bij	
ons	op	de	boerderij.	Wij	hebben	poezen,	
kippen,	lammetjes,	een	konijn,	een	paard	
en	een	pony.	Het	was	al	snel	duidelijk	dat	
diergeneeskunde	wat	voor	mij	is	want	
als	de	veearts	er	was,	was	en	ben	ik	altijd	
van	de	partij.	Ik	heb	meegedaan	met	de	
één-na-laatste	decentrale	selectie	en	was	
ingeloot	maar	toen	helaas	gezakt	voor	mijn	
VWO.	Mijn	geluk	kon	niet	meer	op	toen	ik	
hoorde	dat	de	loting	één	jaar	mocht	blijven	
staan.	Ik	heb	de	VAVO	gedaan	en	ben	in	

Voorstelronde 
Nieuw Bestuur



23
23

2016	eindelijk	hier	begonnen.	Dit	jaar	
neem	ik	de	taak	van	secretaris	op	me	en	
hoop	er	met	jullie	een	erg	mooi	jaar	van	te	
maken.	Tot	snel	in	de	kamer!

Hoi	allemaal,
Mijn	naam	is	Ramon	Pardijs	en	ik	kom	uit	
het	mooiste	plekje	van	Nederland,	al	zeg	
ik	het	zelf,	namelijk	de	Achterhoek.	Om	
precies	te	zijn	uit	Lochem.	Hier	woon	ik	al	
mijn	hele	leven,	eerst	aan	de	buitenrand	
van	het	stadje	en	tegenwoordig	al	zo´n	
3	jaar	net	buiten	Lochem.	Hier	hebben	
we	iets	meer	ruimte	en	daardoor	ook	de	
mogelijkheid	om	2	Shetlanders	te	houden.	
Ik	kom	niet	van	een	bedrijf,	maar	ben	er	
zeker	wel	mee	opgegroeid.	Mijn	oom	heeft	
een	melkveebedrijf	waar	ik	vanaf	jongs	af	
aan	wekelijks	kwam	en	steeds	meer	begon	

te	helpen.	Tegenwoordig	kom	ik	er	minder	
vaak,	maar	heb	wel	een	aantal	jaren	met	
mijn	stiefvader	voor	het	bedrijf	gezorgd	
als	mijn	oom	en	het	gezin	in	de	zomer	op	
vakantie	gingen.	Daar	moet	wel	mijn	liefde	
voor	dieren	en	vooral	voor	de	landbouw-
huisdieren	zijn	ontstaan!	Op	het	VWO	wist	
ik	ook	al	vrij	snel	dat	Diergeneeskunde	me	
echt	tof	leek.	Maar	toen	nog	binnen	zien	te	
komen…	dat	jaar	was	het	laatste	jaar	met	
de	echte	decentrale	selectie	en	daar	heb	ik	
dankbaar	gebruik	van	gemaakt.	Nu	in	het	
derde	jaar	van	Diergeneeskunde	ben	ik	
gevraagd	om	het	bestuur	van	de	
Veefokkers	te	gaan	doen,	waarop	ik	na-
tuurlijk	´Ja!´	zei.	Aankomend	jaar	zal	ik,	hoe	
vervelend	jullie	het	misschien	ook	vinden,	
de	ledencontributie	in	ontvangst	nemen.	Ik	
zal	de	taak	als	penningmeester	dus	op	me	
nemen.	Ik	heb	er	ontzettend	veel	zin	in	en	
hoop	er	met	jullie	een	spetterend	jaar	van	
te	maken!

Voorstelronde 
Nieuw Bestuur
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Beste	Veefokkers!
Ik	ben	Nick	van	Bentem,	een	blonde	
Noord-Hollander	van	19	jaar	oud.	Ik	ben	
geboren	in	Haarlem,	maar	opgegroeid	in	
het	altijd	mooie	Zwaanshoek	in	de	
zuidelijkste	polder	van	Noord-Holland:	de	
Haarlemmermeer.	Hier	heeft	mijn	vader	
een	dahliakwekerij.	Huh,	een	
dahliakwekerij,	dat	zijn	toch	bloemen?	Ja	
dat	klopt,	de	liefde	voor	landbouwhuis-
dieren	heb	ik	ook	niet	helemaal	aan	mijn	
vader	te	danken.	De	liefde	voor	landbouw-
huisdieren	heb	ik	meer	te	danken	aan	mijn	
opa.	Mijn	opa	was,	voor	mijn	tijd,	boer.	Zijn	
veestapel	bestond	uit	varkens	en	pinken,	
die	net	voor	het	kalven	de	deur	uit	gingen.	
Met	mijn	opa	heb	ik	vroeger	veel	rondjes	
door	de	wijk	gemaakt.	Even	de	koeien	
hier	de	schillen	geven,	de	geiten	daar	het	
brood	en	de	kippen	natuurlijk	de	kruimels!	
Hierdoor	is	mijn	liefde	voor	landbouwhuis-
dieren	ontstaan.	Toen	ik	zelf	oud	genoeg	
was	om	wat	dieren	te	houden,	kreeg	ik	
twee	konijnen	en	drie	kippen.	Het	gezond	
houden	van	deze	dieren	was	een	taak	die	
ik	erg	serieus	nam	en	mijn	hele	leven	nog	
wilde	doen!	Toen	ik	in	het	derde	jaar	van	
het	VWO	moest	gaan	nadenken	over	de	
studiekeuze,	was	het	voor	mij	eigenlijk	al	
duidelijk:	ik	wilde	diergeneeskunde	
studeren	in	Utrecht!	Dus	in	mijn	vijfde	en	
zesde	jaar	van	het	VWO	alles	op	alles	gezet	
om	de	selectie	door	te	komen	van	deze	
mooie	studie.	En	zie	hier	het	resultaat!	
Inmiddels	alweer	tweedejaarsstudent	en	
gevraagd	om	een	jaar	veefokkersbestuur	
te	doen.	Dit	avontuur	wilde	ik	natuurlijk	
aangaan	en	ik	ga	dit	doen	als	

vice-voorzitter.	Voor	een	verse	bak	koffie	
zijn	jullie	dus	altijd	welkom	in	de	mooiste	
kamer	die	het	Androclus	rijk	is!

Hallo	Veefokkers!
Ik	ben	Sarah	Boomaerts	en	ik	ben	19	jaar	
oud.	Ondertussen	zit	ik	in	mijn	tweede	jaar	
van	de	bachelor	en	woon	ik	doordeweeks	
in	Utrecht,	maar	ik	ben	opgegroeid	op	de	
boerderij	in	Hoeven,	een	klein	dorpje	in	
het	gezellige	West-Brabant.	Daar	hebben	
wij	een	boerderij	met	225	melkkoeien,	
waar	ik	ook	nog	vaak	te	vinden	ben.	Van	
jongs	af	aan	vond	ik	het	leuk	om	mee	te	
helpen	tussen	de	koeien.	Naast	koeien	
hebben	we	ook	altijd	al	meerdere	kleine	
huisdieren	gehad.	Ik	heb	lange	tijd	
geroepen	dat	ik	gezelschapsdierenarts	
wilde	worden,	maar	halverwege	de	
middelbare	school	kreeg	ik	steeds	meer	
interesse	in	de	landbouwhuisdieren	sector	
en	ging	ik	meelopen	met	de	veearts.	
Sindsdien	weet	ik	dat	ik	de	master	LH	wil	
gaan	doen.	Helaas	ben	ik	van	de	eerste	
lichting	met	de	nieuwe	selectieprocedure	
voor	deze	opleiding,	maar	gelukkig	kon	ik	
na	6	jaar	VWO	meteen	hier	op	de	faculteit	

Voorstelronde 
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beginnen.	Dit	jaar	zal	ik	de	functie	van	
Lid-PR	op	me	nemen	en	jullie	dus	overal	
van	op	de	hoogte	houden.	Ik	heb	er	heel	
veel	zin	in	om	er	een	mooi	jaar	van	te	ma-
ken	samen	met	jullie!	

Lieve	veefokkers,
Mijn	naam	is	Susanne	de	Groot	en	ik	ben	
23	jaar.	Door
	JA	gezegd	te	hebben	op	een	bestuursjaar	
bij	de	veefokkers	als	‘oude’	masterstudent	
zal	ik	aankomend	jaar	nog	even	extra	
genieten	van	de	laatste	periode	hier	op	de	
faculteit.	Wat	sommige	van	jullie	wellicht	
niet	weten	is	dat	ik		opgegroeid	ben	op	een	
boerderij	in	de	polder	van	Zoetermeer.	

Hier	melken	mijn	ouders	met	een	
melkrobot	rond	de	75	melkkoeien	en	heb-
ben	we	bijbehorend	jongvee.	Naast	koeien	
hebben	we	nog	een	koppeltje	schapen,	
paarden	en	hele	lieve	friese	stabij’s.	In	de	
weekenden	vind	ik	het	dan	ook	heerlijk	om	
lekker	op	de	boerderij	bezig	te	zijn.	
Aankomend	jaar	zal	ik	de	rol	van	
Vice-Penningmeester	op	mij	nemen.	Ik	
kijk	uit	naar	wat	komen	gaat	en	heb	er	
super	veel	zin	in!	Tot	ziens	op	een	van	onze	
mooie	activiteiten!

Voorstelronde 
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Op	10	oktober	gingen	we	met	een	groep	
een	dag	op	excursie	naar	bedrijven	met	
zeldzame	rassen.	Nadat	de	laatste	auto	
eindelijk	bij	het	Androclus	was	
aangekomen	gingen	we	eerst	op	weg	naar	
Wageningen.	Bij	de	genenbank	kregen	we	
een	presentatie	van	onze	begeleidster	voor	
de	dag,	iemand	van	Stichting	Zeldzame	
rassen,	die	ons	wat	over	de	stichting	en	de	
rassen	die	daaronder	vallen	kon	
vertellen,	en	van	iemand	van	het	Centre	
for	Genetic	Resources,	die	ons	kon	vertel-
len	over	de	grote	collectie	van	
spermabuisjes	(tot	1970	oud)	die	daar	en	
schijnbaar	in	Utrecht	aanwezig	zijn	(te	
herkennen	aan	de	stikstoftank),	
DNA-testen	om	het	ras	te	ontdekken	en	
het	gericht	fokken	om	inteelt	te	voorko-
men.	Na	pogingen	om	wat	van	de	sper-
mabuisjes	te	kunnen	bemachtigen	zijn	we	
op	weg	gegaan	om	de	zeldzame	rassen	in	
het	echt	te	zien.	Na	een	rit	langs	het	water,	
waarbij	we	de	Lakenvelders	al	hadden	
gespot,	kwam	we	aan	bij	boerderij	Boter-
huispolder	in	Warmond.	Met	een	lekker	
kopje	koffie	of	thee	erbij,	en	soms	wat	
geloei	ertussendoor,	kon	de	boer	ons	ver-
tellen	over	zijn	vleesvee	
(Lakenvelder-entrecote	is	tenslotte	het	
best).	Vervolgens	mochten	we	de	bruine	
en	zwarte	Lakenvelders	ook	nog	bekijken	in	
de	wei.	Ze	kwamen	allemaal	naar	ons	toe	
rennen	toen	de	boer	riep.	De	mening	of	de	
bruine	of	zwarte	mooier	zijn	is	nog	
verdeeld,	maar	ik	denk	dat	we	het	er	
allemaal	over	eens	waren	dat	we	nog	veel	
langer	in	de	zon,	bij	het	water	naar	de	
koeien	hadden	kunnen	kijken.

Echter	kregen	we	toch	wel	honger,	dus	
reden	we	naar	het	volgende	bedrijf.	Dit	
was	een	bedrijf	met	schapen,	koeien	en	
het	belangrijkste:	bonte	geiten.	Deze	
worden	zowel	gehouden	voor	de	slacht	als	
voor	de	productie	van	melk.	Van	deze	melk	
maken	ze	zelf	allerlei	kazen	en	yoghurt.	
De	lunch	was	dan	ook	goed	verzorgd	en	
zeer	uitgebreid	met	bokkensoep,	koeien-
melk,	een	kaasproeverij	(met	koeien-	en	
geitenkaas)	en	vlees	(onder	andere	worst	
gemaakt	van	Suárez).	Na	nog	wat	
informatie,	het	beantwoorden	van	vragen	
door	de	boer	en	natuurlijk	het	bekijken	van	
de	bonte	geiten	gingen	we	met	gevulde	
buiken	nog	eenmaal	op	pad.	Ditmaal	terug	
naar	Warmond	naar	de	Sophiahoeve.	Dit	
familiebedrijf	bestaat	al	heel	erg	lang	en	
heeft	al	zolang	de	boer	zich	kan	herin-
neren	Blaarkoppen	lopen.	Deze	worden	
gemolken	en	daar	wordt	boter	en	kaas	van	
gemaakt.	De	koeien	renden	door	de	wei	
en	kwamen	nieuwsgierig	allemaal	om	ons	
heen	staan.	Ze	waren	zeker	niet	bang	toen	
ze	werden	geaaid	en	hebben	ook	menige	
student	een	duwtje	gegeven	(en	een	beet-
je	onder	gekwijld	en	gelikt).	Zowel	de	boter	
als	kaas	zijn	de	afgelopen	jaren	als	beste	
van	Nederland	bekroond,	dus	we	waren	
allemaal	blij	toen	we	de	prijswinnende	
boter	op	een	stukje	ontbijtkoek	mochten	
proeven.	En	we	kunnen	bevestigen	dat	het	
erg	lekkere	boter	is!

Na	dit	gezellige,	leuke	en	leerzame	dagje	
met	heerlijk	weer	konden	we	voldaan	weer	
naar	Utrecht	terug.

Kim	Gerritsen

Excursie
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Zeldzame Huisdierrassen
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Rubriek Max
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Met	een	grote	opkomst	vol	enthousiasme	
startte	Dick	zijn	casuïstiekavondje	door	
ons	te	voorzien	van	tips	en	tricks	die	hij	
had	geleerd	door	zijn	rijke	ervaring	in	de	
praktijk.	Onder	andere	vertelde	hij	dat	je	
als	dierenarts	het	meeste	bereikt	als	je	een	
goede	band	hebt	met	je	vaste	groep	
veehouders.	Hierbij	had	Dick	wat	leuke	
voorbeelden,	waarin	de	moraal	van	het	
verhaal	neerkwam	op	het	belang	van	
eerlijk	zijn;		tegen	jezelf	maar	ook	tegen	de	
veehouder.	Durf	je	fouten	toe	te	geven,	zo	
hou	je	de	veehouder	beter	te	vriend.	Ver-
volgens	gingen	we	met	de	groep	naar	de	
practicumzaal	om	hier	wat	praktische	tips	
te	gaan	oefenen.	Dick	gaf	ons	wat	handige	
tips	voor	het	rechtleggen	van	een	kalf	bij	
een	keizersnede,	hierbij	legde	hij	ons	uit	
hoe	je	het	voor	jezelf	zo	licht	mogelijk	kan	

maken.	Zowel	voor	de	stuitligging
als	de	kopligging	werden	we	voorzien	van	
trucjes	en	deze	hebben	we	dan	ook	gelijk
geoefend.	Ook	had	Dick	een	goeie	tip	om	
te	achterhalen	welke	kant	de	torsio	op	
gedraaid	was,	en	hoe	je	kracht	bij	het	
terugdraaien	zo	goed	mogelijk	kon	
benutten.	Uiteraard	werd	iedereens	kracht	
nog	even	getest	met	de	krachtmeter	om	
te	zien	met	hoeveel	kilo	je	aan	een	kalf	
kan	trekken!	Na	dit	praktische	gedeelte	
gingen	we	terug	om	nog	wat	filmpjes	van	
Dick	te	gaan	bekijken.	Hier	zaten	wat	fijne	
hoogtepunten	tussen	zoals	een	40	jaar	oud	
filmpje	over	een	bicarbonaatinfuus	bij	een	
zwak	kalf.	Al	met	al	een	toffe	informatieve	
avond	met	wat	handige	praktische	tips!

Milène	Vugs

Dick vertelt
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Woensdag	19	september	was	het	dan	
eindelijk	tijd	voor	het	jaarlijkse	symposium.	
Dit	jaar	was	het	thema	‘Genomics’	o.d.z.	
‘Dokter	ik	voel	me	een	beetje	genetisch	
gemanipuleerd’.

De	dag	werd	afgetrapt	met	een	lezing	
die	de	fokkerij	introduceerde,	want	om	
te	kunnen	praten	over	de	fokkerij	moet	
je	natuurlijk	wel	weten	waar	je	het	over	
hebt.	Vroeger	werd	het	fokken	gebruikt	om	
mooiere	dieren	te	krijgen	maar	vandaag	
de	dag	houdt	het	veel	meer	in	dan	alleen	
dat.	Door	middel	van	fokkerij	kan	je	niet	
alleen	hoog	producerende	dieren	krijgen	
maar	ook	robuustere	dieren.	Door	fokkerij	
leven	de	dieren	langer,	zijn	ze	duurzamer	
en	produceren	ze	beter.

Gedurende	de	dag	zijn	er	lezingen	geweest	
vanuit	verschillende	sectoren.	De	sprekers	
gaven	allemaal	een	inzicht	over	de	
verschillende	toepasbaarheden	in	hun	
sector. 
Bij	het	rund	kan	op	basis	van	genomics	
verwachtingswaarden	afgelezen	worden	
van	volgende	generaties.	Op	deze	manier	
kunnen	belangrijke	gewilde	eigenschappen	
sneller	behaald	worden.	Zonder	genomics	
wordt	er	sneller	verkeerde	beslissingen	ge-
nomen.	Verder	kan	genomics	ook	worden	
toegepast	bij	embryo	genotyping,	hierdoor	
kan	je	al	vroeg	een	selectie	maken.

Bij	de	varkenssector	werd	verteld	dat	
er	onder	andere	wordt	geselecteerd	op	
worpgrootte.	Echter	ontstond	er	een	
belangrijk	discussiepunt	hierover.	

Hoe	groot	moet	de	zeug	dan	wel	niet	zijn,	
hoeveel	spenen	moet	zij	dan	wel	niet	
hebben	en	is	dit	wel	ethisch	verantwoord?

Bij	pluimvee	wordt	genomics	onder	andere	
toegepast	om	meer	1e	keus	eieren	toe	
produceren.	Dit	heeft	voordelige	effecten	
omdat	de	leghennen	robuuster	worden	en	
langer	aan	te	houden	zijn	waardoor	je	dus	
minder	vaak	koppels	hoeft	te	vervangen.	
Deze	genetische	selectie	leidt	tot	
duurzaamheid	en	verbetering	van	het	
welzijn.	

Als	laatste	was	er	een	lezing	van	de	dieren-
bescherming	over	het	ethische	aspect	van	
de	fokkerij	en	genomics.	Hun	standpunt	
was	dat	een	dier	niet	aangepast	moet	
worden	aan	de	huisvesting	maar	de	
omgeving	juist	aan	het	dier.	Ze	zagen	zowel	
positieve	als	negatieve	kanten	aan	de	fok-
kerij.	Er	ontstond	een	interessante	
discussie	want	volgens	de	
dierenbescherming	wordt	soms	het	dieren-
welzijn	uit	het	oog	verloren	terwijl	het	
dierenwelzijn	ook	verbeterd	kan	worden	
door	bijvoorbeeld	het	fokken	op	sterke-
re	dieren	of	resistente	tegen	bepaalde	
ziektes.	
Al	met	al	was	het	een	zeer	informatieve	en	
leuke	dag.	Symposiumcommissie	bedankt!

Mileen	Storteboom

Symposium “Genomics”
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Symposium “Genomics”
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Hier	zitten	we	dan.	
Wachtend	bij	onze	gate,	op	Los	Angeles	
Airport,	voor	onze	lange	reis	die	ons	voor	
de	boeg	ligt	richting	het	noorden	van	ons	
kleine	landje.	Het	ideale	moment	om	een	
stukje	te	schrijven	voor	het	magazine	dat	
onze	veefokkers	club	rijk	is.	

Na	een	week	te	hebben	rond	geslenterd	
in	New	York	begon	ons	koeien	avontuur	in	
Californië.	Met	een	dikke	Dodge	Journey	
onder	de	kont	reisden	we	af	naar	Tulare,	
volgens	de	bevolking	daar	“The	dairy	
capital	of	the	world”.	Hier	maakten	we	
kennis	met	de	dierenartsen,	residents	en	
de	rest	van	de	staff	members	van	een	soort	
van	buitenpraktijk	van	de	UC	Davis	en	werd	
ons	verteld	wat	er	van	ons	werd	verwacht	
die	maand.	Het	kwam	er	op	neer	dat	we	
elke	ochtend	drachtigheids	controle	zou-
den	uitvoeren	en	ons	in	de	middag	bezig	
konden	houden	met	pathologie,	artikelen	
lezen/evalueren	en	een	groepsopdracht.	
Voor	de	groepsopdracht	hebben	we	onder-
zoek	gedaan	naar	het	effect	van	
pasteurizeren	van	de	biest	op	de	gezond-
heid	van	het	kalf	in	de	eerste	weken.	

Elke	ochtend	gingen	we	dus	op	pad	(5:30	
AM	vertrekken	i.v.m.	de	hitte)	naar	de	
mega	boerderijen,	waar	10.000	dieren	
op	het	bedrijf	geen	uitzondering	was,	om	
drachtigheids	controle	uit	te	voeren.	Dit	
deden	we	zonder	scanner.	

Met	1	dierenarts/resident	op	1	student	
kregen	we	advies	op	maat.	We	begonnen	
met	het	omklappen	van	de	baarmoeder	
en	zo	konden	we	aan	het	eind	van	de	
maand	(met	spierpijn	in	onze	arm)	de	
boer	vertellen	of	de	koe	drachtig	was	en	
hoeveel	dagen	dat	wel	niet	zo	ongeveer	
zou	moeten	zijn.

We	hebben	in	deze	periode	ook	veel	
geleerd	over	bedrijfsbegeleiding,	want	
preventief	handelen	is	natuurlijk	heel	
belangrijk	als	je	met	zo’n	grote	koppel	te	
maken	hebt.	We	bevonden	ons	dan	ook	
vaak	tussen	de	kalveren,	dit	mede	voor	ons	
project.	

Wat	ons	verder	opviel	is	dat	er	in	die	regio	
veel	mensen	van	Nederlandse	afkomst	
waren.	De	meeste	boeren	spraken	het	
echter	niet	meer,	maar	ze	wisten	nog	wel	
grappen	te	maken	over	Friesland...	de	uit-
spraak	“if	you	ain’t	Dutch,	you	ain’t	much”	
heb	we	dan	ook	vaak	gehoord.

Over	elk	onderdeel	zouden	we	heel	
uitgebreid	kunnen	vertellen	over	onze	
ervaringen	en	natuurlijk	over	onze	
mini-roadtrip	na	onze	rotation.	Spreek	
ons	dan	ook	gerust	aan	in	de	veefokkers	
kamer!

Lennert	Klasen	en	Tim	van	Dijk

Internationaal
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BETTER COWS | BETTER LIFE CRV4ALL.NL

‘ Ik melk liever tien 
gezonde koeien 
extra dan één met 
problemen’
Melkveehoudster Ellen Rameijer, Lelystad 

Ellen Rameijer heeft een grote passie 
voor haar koeien. Een passie die ze 
deelt met CRV-klanten wereldwijd. Ze 
gaat voor een veestapel met een goede 
gezondheid, een goede vruchtbaarheid 
en een hoge levensproductie. 
‘BETTER COWS | BETTER LIFE’ draait 
voor haar niet alleen om resultaten, 
maar ook om een zorgeloze manier van 
veehouden, waarvoor zij ’s morgens 
graag vroeg opstaat.
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Intoxicatie lezing
Op	23	oktober	jl.	kwam	em.	prof.	dr.	
Fink-Gremmels	ons	iets	bijbrengen	over	
mycotoxines.	Een	in	de	praktijk	onderbe-
licht	onderwerp,	zoals	al	snel	zou	blijken.	
Met	pakweg	10000	soorten	schimmels	
en	300	soorten	toxines	is	dit	een	tak	van	
sport	met	grote	diversiteit	in	zich.	In	de	
praktijk	zien	we	schimmels	op	3	manieren	
problemen	veroorzaken.	Allereerst	de	wel-
bekende	mycosen:	bijna	iedereen	onder	
ons	heeft	wel	eens	te	maken	gehad	met	
een	steeds	groter	wordende	schilferige	
plek	die	na	contact	met	vee	ergens	op	de	
huid	verschijnt.	Deze	huidschimmels,	vaak	
Trichophyton	verrucosum	of	Microsporum	
canis,	zijn	uitermate	vervelend,	maar	gaan	
altijd	wel	weer	een	keer	over,	al	dan	niet	
na	applicatie	van	een	beetje	verlopen	olie.	
Vervelender	zijn	de	toxicoinfecties:	vaak	
opportunistische	infecties	met	bijvoor-
beeld	Aspergillus	fumigatus.	Aspergillose	
kan	zeer	ernstig	verlopen:	weefselwoe-
kering	in	de	sinus	frontalis	bij	de	hond	of	
vogels	die	hun	luchtzakken	niet	meer	kun-
nen	gebruiken	omdat	ze	vol	met	schimmel	
zitten.	Ook	de	zgn.	slijterziekte	bij	rundvee	
wordt	vaak	door	Aspergillus	veroorzaakt:	
Slechte	koeien	met	onbehandelbare	
mastitis,	abortus	en	soms	enteritis	door	
de	schimmel	die	via	alle	mogelijke	wegen	
binnenkomt:	tepelkanaal,	vulva	of	oraal.		
Als	laatste	kwam	de	vorm	aan	bod	waar	
het	deze	avond	vooral	over	zou	gaan:	
mycotoxicose.	Dit	is	geen	echte	infectie	
met	de	schimmel	zelf,	maar	de	problemen	
worden	hier	veroorzaakt	door	het	binnen-
krijgen	van	te	grote	hoeveelheden	toxines.	
Doordat	er	zoveel	soorten	toxines	zijn	en	
één	soort	schimmel	ook	meerdere	toxines	

produceert,	hebben	koeien	vrijwel	altijd	te	
maken	met	een	mengsel	van	toxines	welke	
ze	binnenkrijgen.	Logischerwijs	
vergemakkelijkt	dit	de	aanpak	van	het	
probleem	niet.	Er	is	echter	wel	een	grote	
lijn	in	de	problematiek	met	rundvee	en	
schimmel	in	de	kuil	te	vinden.	

Ten	eerste	zijn	er	de	toxines	die	voor	de	
oogst	geproduceerd	worden.	
Fusarium	graminearum	is	hier	vrijwel	altijd	
de	boosdoener.	Deze	schimmel	is	een	
ware	lastpost:	draagt	totaal	niets	bij	aan	
kringlopen	of	het	ecosysteem,	parasiteert	
enkel	op	onschuldige	gewassen.	Overleeft	
temperaturen	tot	-20	graden	Celsius	en	
begint	al	met	groeien	bij	-5.	Geïnfecteerde	
planten	zijn	te	herkennen	aan	de	kleur	
rood:	rode	aren	in	graangewassen,	of	een	
rode	kuif	op	de	maiskolf.	Dit	rode	op	de	
kuif	regent	wel	makkelijk	weg,	echter	blijft	
de	schimmel	zich	verraden	door	de	rode	
verkleuring	van	de	voet	van	de	maiskolf,	
tussen	de	wortel	en	de	eerste	knoop.	Dit	
is	al	zo’n	bekend	beeld	geworden	dat	het	
vaak	niet	eens	meer	als	afwijkend	wordt	
beschouwt;	dit	geeft	wel	aan	hoe	groot	
het	probleem	is.	Fusarium	overleeft	niet	
in	de	kuil,	maar	zijn	toxines	des	te	meer.	
Deze	schimmelsoort	produceert	vooral	
deoxynivalenol	(DON)	en	Zearalenon	(ZEA)	
welke	respectievelijk	onder	andere	de	
darmwand	aantasten	en	de	oestrogeenre-
ceptor	activeren.	Ook	vallen	ze	beiden	het	
immuunsysteem	aan.	Deze	toxines	zijn	pH-	
en	hittestabiel,	dus	bestrijding	is	vrijwel	
niet	mogelijk	als	het	eenmaal	in	je	kuil	zit.	
Tot	overmaat	van	ramp	hebben	maisplan-
ten	ook	nog	een	manier	gevonden	om	ze	
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Intoxicatielezing
voor	zichzelf	onschadelijk	te	maken:	door	
ze	vol	te	plakken	met	glucosegroepen	
worden	de	toxines	geïnactiveerd.	Ze	zijn	
op	deze	manier	ook	ondetecteerbaar	in	de	
kuilanalyses.	In	de	pens	van	de	koe	echter	
worden	deze	glucosegroepen	verbruikt	
door	de	pensflora	en	worden	daardoor	
wederom	actief.	Deze	gemaskeerde	myco-
toxinen	zijn	dus	echte	sluipmoordenaars.	

Ten	tweede	zijn	er	de	schimmels	die	in	de	
kuil	komen	doordat	er	met	oogsten	altijd	
wel	een	beetje	grond	meekomt	en	daarna	
toxines	gaan	produceren.	Deze	grond	zit	
bomvol	met	sporen	die	kunnen	groeien	in	
de	kuil.	Vooral	een	hoog	ruwe	as-gehalte	is	
dus	een	risicofactor	voor	schimmels	in	het	
kuil.	Belangrijke	schimmels	in	deze	context	
zijn	vooral	de	Aspergillus	en	Penicillium.	
Toxines	die	door	deze	soorten	geprodu-
ceerd	worden	hebben	vrijwel	altijd	een	
antimicrobiële	activiteit.	Het	verraderlij-
ke	hier	is	dat	het	eerst	lijkt	alsof	je	een	
beste	kuil	hebt:	een	beetje	propionzuur	
erbij	om	schimmelgroei	tegen	te	gaan,	
uit	de	analyse	blijkt	dat	de	Ph	lekker	laag	
is	en	er	is	een	dikke	laag	zand	overheen	
gegaan	zodat	er	geen	zuurstof	bij	komt.	
Echter,	propionzuur	vervluchtigt	na	100-
120	dagen,	de	Lactobacillus	ssp.	die	door	
lactaatproductie	de	pH	omlaag	gebracht	
hebben	komen	om	in	hun	eigen	melkzuur	
na	een	maand	of	drie,	en	door	het	open-
maken	van	de	kuil,	vooral	als	vervolgens	
het	sneevlak	onregelmatig	is	en	je	de	boel	
niet	afdekt	na	het	voeren,	komt	er	opeens	
een	heleboel	zuurstof	bij.	Deze	factoren	
zorgen	voor	een	microbieel	
vacuüm	met	preferabele	omstandigheden	

voor	de	sporen	om	uit	te	groeien	en	toxi-
nes	te	gaan	produceren.	Dit	wordt	zicht-
baar	door	verkleurde	plekken	in	de	kuil.	
Nu	wordt	vaak	aangenomen	dat	
toxines	zoals	DON	en	ZEA	voor	herkauwers	
niet	zo’n	uitermate	groot	probleem	zijn.	
Pensflora	kan	deze	toxines	afbreken	en	
dus	onschadelijk	maken.	Echter,	doordat	
de	koe	een	mengsel	van	toxines	binnen-
krijgt	werkt	de	pens	per	definitie	niet	
goed;	de	antimicrobiële	toxines	zorgen	
ervoor	dat	er	een	dysbacteriose	gevolgd	
door	een	pensacidose	ontstaat,	met	alle	
gevolgen	van	dien.	Er	zijn	ook	casussen	
bekend	waar	koeien	positief	testen	op	
antibiotica	in	de	melk,	wat	terug	te	voeren	
was	op	deze	antimicrobiële	toxines.	Een	
substantieel	probleem	dus.	Aan	de	andere	
kant	worden	nu	ook	toxines	als	DON	en	
ZEA	niet	meer	afgebroken	en	kunnen	door	
naar	de	darm:	nu	ontstaan	hier	ook	
problemen.	Deze	problemen	kunnen	
bestaan	uit	maar	zijn	niet	gelimiteerd	tot:	
mindere	groei,	ernstige	vruchtbaarheids-
problemen	en	zeer	veel	meer	secundaire	
infecties	(en	dus	onnodig	
antibioticagebruik	en	resistentie).	Andere	
uitingen	van	een	mycotoxineprobleem	op	
koppelniveau	zijn	vooral	gerelateerd	aan	
de	voeropname:	Schimmels	en	toxines	
maken	het	rantsoen	over	het	algemeen	
onsmakelijk.	Dit	resulteert	in	selecteren	
van	voer,	minder	ruwvoeropname	en	
onrust	aan	het	voerhek	door	oudere	koei-
en	die	vaarzen	wegjagen	om	zelf	bij	het	
smakelijke	eten	te	kunnen.	Een	ander,	heel	
frappant	verschijnsel	dat	specifiek	is	voor	
mycotoxineproblemen	is	een	kale	plek	
aan	de	binnenkant	van	de	hak	(tegenover-
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Intoxicatielezing
gestelde	van	wat	je	van	slechte	ligbedden	
zou	verwachten:	dan	zit	de	plek	aan	de	
buitenkant).	Dit	is	een	locatie	die	niet	echt	
te	verklaren	is,	maat	wel	zeer	kenmerkend.	

Eliminatie	van	dit	probleem	is	vrijwel	niet	
mogelijk:	de	hele	wereld	om	ons	heen	zit	
vol	met	schimmels	en	sporen.	Beheersing	
van	dit	probleem	is	wel	mogelijk	wanneer	
daar	voldoende	aandacht	aan	wordt	
besteed.	Ten	eerste	zou	het	een	optie	
zijn	om	het	land	zo	nu	en	dan	diep	te	
ploegen:	zo	werk	je	de	schimmels	onder	
in	een	anaeroob	milieu	waar	ze	over	het	
algemeen	niet	kunnen	groeien,	enkel	in	
sporevorm	overleven.	Dit	vermindert	de	
‘infectiedruk’	in	de	kuil.	Ten	tweede	is	goed	
inkuilen	heel	erg	belangrijk.	Het	probleem	
is	er	zoals	gezegd	niet	mee	uit	te	roeien,	
maar	goede	conservering	van	het	voer	
helpt	wel	in	de	beheersing.	Ten	derde	zijn	
er	een	aantal	voederadditieven	die	van	
waarde	zouden	kunnen	zijn.	
Mineraal/kleiproducten	kunnen	toxines	

binden	zonder	ook	al	teveel	nutriënten	te	
binden	en	onbenutbaar	te	maken	(iets	wat	
bijvoorbeeld	Norit	wel	doet).	
Ook	antioxidanten	schijnen	te	helpen.	
Probiotica	zouden	door	het	concurreren	
met	de	schimmels	ook	betere	resultaten	
verschaffen	blijkt	uit	de	praktijk.	Als	laatste	
zijn	er	nog	nieuwe	oplossingen	zoals	
het	toevoegen	van	enzymen	die	toxines	
kunnen	klieven.	Nadeel	is	dat	deze	zeer	
specifiek	zijn,	en	dus	niet	een	mengsel	van	
toxines	kunnen	aanpakken.	Dan	zou	je	ook	
een	mengsel	van	enzymen	moeten	maken,	
wat	te	kostbaar	is	om	rendabel	te	zijn.

Al	met	al	een	uitermate	interessant	verhaal	
over	een	ondergeschoven	kindje	in	de	
diergeneeskunde.	Het	is	goed	om	hier	af	
en	toe	iets	meer	ruchtbaarheid	aan	te	
geven	zodat	wij	als	dierenartsen	ook	eens	
wat	vaker	deze	kant	op	kijken	als	we	een	
bedrijfsprobleem	proberen	op	te	lossen.

Robert	van	de	Mheen
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VRAAG UW
 DIERENARTS 

OM INFORMATIE

ALS UW HUISDIER STAAR 
KRIJGT IS ZIJN TOEKOMST 

NIET MEER UITZICHTLOOS!
(en is operatie vaak niet meer nodig!)
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